
Z j ednání výboru Psychiat r ické spolecnost i CL S JEP , 1. 6. 2016

Výbor PS projednal aktuální stav prípravy Strategie reformy psychiatrické péce (SRPP). Jednotlivé pracovní 
skupiny se podruhé sešly na MZd, jejich jednání však nebyla v nekterých prípadech dobre pripravena, což 
je zpusobeno tím, že tým pro implementaci SRPP na MZd se zmenšil na 2 osoby. Výbor PS konstatoval, 
že v této situaci je nezbytná vetší angažovanost ze strany Psychiatrické spolecnosti, protože jinak hrozí, 
že se uskutecnování SRPP opozdí. Napríklad Zdravotní pojišt ovny cekají s dalším jednáním o úhradách 
za psychiatrickou péci na podepsání Memoranda o rozvoji poskytování psychiatrické péce, ke k cemuž by 
melo dojít v prubehu cervna 2016.

Výbor PS si vyslechl nabídku ing. Viereckla z firmy FM solutions, který má zkušenosti se spoluprací jak 
s MPSV, tak s MZd, s VZP a krajskými samosprávami, že poskytne Psychiatrické spolecnosti podporu 
pri prosazování SRPP, jednak prípravou potrebných podkladu, jednak propagací SRPP ve sdelovacích 
prostredcích a komunikací se státními orgány, studenty medicíny i lékari ostatních oboru. Je schopen do 
zárí 2016 pripravit plán konkrétních kroku, nutných k prosazení jednotlivých oblastí SRPP, ovšem za 
podmínky, že s ním výbor PS uzavre smlouvu o dílo a bude ochoten práci jeho týmu zaplatit.
Výbor PS po diskusi dospel z rozhodnutí, že se sejde na mimorádném jednání v prubehu sjezdu PS ve 
Špindlerove Mlýne, kde již bude mít ing. Viereckl pripravenu konkrétní nabídku, jaké kroky je schopen 
do zárí 2016 uskutecnit a za jaký financní obnos a zde rozhodne, zda nabídku príjme ci nikoli.

Doc. Anders informoval výbor PS o žádosti Dr.Duška, reditele ÚZIS, o spolupráci pri vytvorení ucelené 
mapy poskytovatelu psychiatrické péce, která by mela být dokoncena do konce roku 2016 a mela by být 
volne prístupná všem poskytovatelum i uživatelum psychiatrické péce. Výbor PS se spoluprací s ÚZIS 
souhlasil.

Výbor PS vyjádril zamítavé stanovisko ke vzniku nové odborné Spolecnosti pro lécbu konopím a 
kanabinoidy v rámci CLS JEP.

Výbor PS prodiskutoval problematiku dostupnosti depotních antipsychotik v rámci ambulantní psychiatrické 
péce, konstatoval, že zatímco klasická depotní antipsychotika jsou v praxi bežne dostupná, dostupnost 
depotních antipsychotik 2. generace je omezena v dusledku restriktivních podmínek ze strany zdravotních 
pojišt oven, takže je mnozí ambulantní psychiatri ordinují jen v malé míre. Výbor PS poveril Doc. 
Anderse, Dr. Hermana a Dr. Hollého, aby napsali dopis predstavitelum VZP s požadavkem na zmírnení 
omezujících kritérií ohledne ordinace depotních antipsychotik 2. generace.

Výbor PS poveril Doc. Anderse, aby odpovedel na dopis Onkologické spolecnosti CSL JEP, že ordinovat 
olanzapin jako lék proti pooperacnímu zvracení nelze považovat za postup lege artis, protože nejsou 
k tomuto úcelu indikována.

Výbor PS poveril Doc. Anderse, aby napsal vyjádrení pro VZP, že za nárocného pacienta je považován 
pacient, kterého psychiatr zaradí do dispenzární péce na základe kritérií, která nyní schvaluje MZd.

Výbor PS diskutoval problematiku posuzování zpusobilosti k držení ridicského prukazu (Rp) a zbrojního 
pasu (Zp) ambulantními psychiatry a shodl se, že nesouhlasí s tím, aby byli lékari nuceni kontrolovat, zda 
jsou jejich pacienti držiteli zbrojního pasu a hlásit držitele Zp státním orgánum, stejne tak nesouhlasí 
s tím, aby byli ambulantní psychiatri povinni vystavovat potvrzení o zpusobilosti k držení RP jedincum, 
kterí byli pristiženi pri rízení pod vlivem alkoholu. Predseda PS Doc. Anders se obrátí na Adiktologickou 
spolecnost s dotazem, zda existují nejaká vodítka, jak kontrolovat, zda pacient abstinuje a zda lze tato 
vyšetrení úctovat v rámci psychiatrické péce. 

Dr. S. Papežová informovala Výbor PS, že návrh vyhlášky o dispenzarizaci duševne nemocných ve znení, 
které Výbor PS odsouhlasil, byl  odeslán do meziresortního pripomínkového rízení. 

Doc. Anders informoval výbor PS o stavu príprav na 11. sjezd Psychiatrické spolecnosti, který se uskutecní 
9. – 12. cervna 2016 ve Špindlerove Mlýne. 

Výbor PS se shodl, že bude vypsáno výberové rízení na porádání konference Postupy v lécbe psychických 
poruch, která se uskutecní v listopadu 2017 v hotelu Clarion v Ceských Budejovicích.

Doc. Anders informoval Výbor PS, že výbor IACAPAP schválil zmenu porádající agentury a bylo 
podepsáno memorandum o spolupráci pri organizaci kongresu. Dále informoval o tom, že se v Praze 
uskutecní dne 17.10.2016 seminár o primární prevenci v psychiatrické péci, který porádá Psychiatrická 
klinika v Praze a Konference o destigmatizaci duševních poruch ve dnech 15. – 16.10.2016 v Klecanech u 
Prahy, kterou porádá NÚDZ Praha a které se zúcastní N. Sartorius z WPA.



Výbor PS jednal o vytvorení pozic regionálních zástupcu PS v jednotlivých krajích a shodl se na tom, že 
v každém regionu by meli být takoví zástupci nejméne tri, ideálne zastupující lužkovou péci, ambulantní 
péci a komunitní péci. Tito regionální zástupci by se úcastnili napr. výberových rízení na poskytování 
psychiatrické péce, ale také jednání se zástupci krajských samospráv pri rozvíjení síte poskytovatelu 
psychiatrických a psychosociálních služeb v daném regionu. V nekterých regionech již tito zástupci 
urceni jsou, v nekterých zatím chybí.

Dr. Rektor informoval Výbor PS o probehách volbách do výboru a revizní komise PS a budoucího predsedy 
PS. Konstatoval, že volby probehly bez jakýchkoli problému, ovšem i když vetšina hlasujících využila 
možnosti elektronické formy hlasování, volební úcast se ve srovnání s minulými volbami nezvýšila a 
zustala kolem 50%.

Dr. Rektor informoval Výbor PS, že financní hospodarení PS bylo v roce 2015 ziskové, podrobnou zprávu 
prednese na sjezdu PS ve Špindlerove Mlýne. Upozornil výbor PS, že Sekce soudne znalecká cerpala 
z úctu PS bez vedomí a souhlasu výboru PS 50 tisíc Kc na uhrazení výdaju na konání soudne znalecké 
konference v roce 2015. Výbor PS se shodl, že v budoucnu nebude možné, aby kdokoli cerpal financní 
prostredky z úctu PS, aniž by to mel výborem PS predem schváleno.

Výbor PS schválil návrh Dr. Rektora, kdo z Výboru bude mít na starosti obsah kterých soucástí webových 
stránek Psychiatrické spolecnosti.

Výbor PS schválil zápis z Valné hromady CPS, z.s., a konstatoval, že funkce ve Výboru PS jsou totožné 
s funkcemi v CPS, z.s.

Dr. Herman informoval Výbor PS o probehlé inventure poctu clenu jednotlivých sekcí PS. Výbor PS se 
shodl na tom, že na Prihlášce do PS bude nove i údaj o tom, do které sekce se uchazec o clenství v PS 
hlásí a že na sekretariáte PS budou vedeny seznamy clenu jednotlivých sekcí PS, které budou periodicky 
porovnávány se seznamy clenu, které si vedou jednotlivé sekce, a aktualizovány tak, aby byly oba 
seznamy shodné, pricemž oficiálním seznamem clenu sekce bude ten, vedený na sekretariáte PS.

Dr. Hollý požádal Doc. Anderse, zda by se jako nový predseda PS mohl úcastnit pravidelných setkání s 
predstaviteli uživatelu psychiatrické péce, které se konají na Psychiatrické klinice v Praze pod záštitou Dr. 
Uhrové a Dr. Vevery. Doc. Anders s touto žádosti souhlasil, nejbližší setkání se uskutecní 15. 6. 2016.

Výbor PS vyhovel žádosti Porf. H. Papežové, aby byla na webu PS umístena informace o konání 1. 
svetového dne poruch príjmu potravy, jehož cílem je tyto závažné psychické poruchy destigmatizovat.

Výbor PS vyslovil rozhodný nesouhlas návrhem ministra pro lidská práva J. Dienstbiera, aby se lécba 
u pacientu s narízeným ochranným lécením mohla provádet jen se souhlasem pacienta, protože by tak 
pacient se soudem narízeným ochranným lécením mohl zcela sabotovat jakýkoli lécebný proces a pritom 
by jej nebylo možno z lécby propustit, takže by se pak zdravotnická zarízení tím stala zarízeními 
detencními, nikoli lécebnými. 

Výbor PS projednal žádost Dr. Trancíka o cestovní grant ve výši 15 tisíc Kc na setkání fóra mladých 
Evropských psychiatru EFPT (European Federation of Psychiatric Trainees) v Belgii v cervenci 2016. 
Rozhodl, že je nutné, aby Dr. Trancík doložil doporucení Sekce mladých psychiatru, a že o jeho žádosti 
rozhodne na svém príštím jednání na sjezdu PS ve Špindlerove Mlýne.

O clenství v PS požádali MUDr. Anna Dlubalová, Psychiatrická klinika 1. LF UK Praha, MUDr. Lubica 
Cerná, PN Praha Bohnice a MUDr. Pavel Konecný, psychiatrická ambulance Zlín. Výbor PS všechny 
prihlášky schválil.

Výbor PS schválil seznam predsedajících jednotlivých vedeckých schuzí až do roku 2018.

Predsedající príští odborné schuze Psychiatrické spolecnosti 7. zárí 2016 bude  Prof. MUDr. Hana Papežová.

Zapsali: MUDr. Petr Možný a paní Lenka Knesplová
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